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◆个人简历

钟信明，1935 年出生于广西南宁市。1951 年考入广州华南文学艺术学院，1953 年全国院

系调整合并到武汉，1956 年毕业于中南音专作曲系。1956 年初赴天津中央音乐学院，在前苏联

合唱指挥与基本乐科专家巴拉晓夫班和作曲专家阿拉波夫班听课。同年，考入上海音乐学院指

挥系乐队指挥专家班，师从前苏联指挥家谢·格·迪利济也夫，1958 年 7 月结业返汉。现为武汉

音乐学院教授。

从艺几十年，主要从事作曲与指挥的教学工作，学生遍布全国和世界各地，多为各单位的

业务骨干。

主要作品有：《水库随想曲》、交响组曲《长江画页》、《第二交响曲》、笛子协奏曲《巴楚行》、

交响诗《1997 前奏曲》等十多部大、中型交响音乐作品。其中多部作品在国家级交响音乐作品

比赛中获奖。1989 年在北京音乐厅，由中央乐团演奏，韩中杰指挥，成功地举办了个人交响音

乐作品音乐会。音乐会的实况，由中国国际广播电台用多国语言向全世界播放介绍。1991 年，

《第二交响曲》由袁方指挥日本广岛交响乐团在日本公演，受到国内外同行与听众的广泛赞誉。

钟信明的《九歌》交响曲、小提琴协奏曲《乡情》、《庆典序曲》、交响组曲《长江画页》、《第二

交响曲》等作品，先后由中国国家交响乐团、中国广播交响乐团、上海交响乐团演奏并录制唱

片，中国唱片总公司、中国唱片公司广州公司出版发行。作品《展览会》则早在 1960年，由上海

电影乐团演奏，上海唱片公司出版快转唱片。

作为一名富有激情的乐队指挥，钟信明长达四十多年担任武汉音乐学院交响乐团的指挥。

曾与一些中外著名音乐家合作演出，指挥过中央乐团、上海交响乐团、上海电影乐团、武汉交响

乐团等。

由于在音乐事业上作出的杰出贡献，钟信明荣获湖北省首届“文艺明星奖”和终身享受国

务院颁发的政府特殊津贴。2011 年又荣获“第四届湖北音乐金编钟奖”终身成就奖。
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Biography

Professor Zhong Xinming was born in 1935 in Nanning， Guangxi province. Zhong Xinming
began his music education at Southern Arts College in Guangzhou （which was later merged into
Mid-South Music College in Wuhan） in 1951. He studied composition and graduated in 1956. He
went to Central Conservatory in Tianjin and attended Balanchiv’s class， the former Soviet Union
choir conductor and solfeggio expert； and Alapov’s composition class. He was admitted in the
master -class of orchestra conducting in Shanghai Conservatory of Music at same year， and
studied with the well -known Russia conductor S.G. Dyligiev. Zhong Xinming is a professor at
Wuhan Conservatory of Music nowadays. During his long teaching career， he has been focused on
composition and conducting pedagogy， and his students spread over the world and most of them
have become the main force of musical activities.

Zhong is one of the most productive symphonic composers and dynamic conductors in China.
He has composed a number of works, including Reservoir Capriccio for Symphony Orchestra， An
Exhibition， The Picture of Yangtze River-Symphonic Suite (prize-winning work in the First China
National Symphonic Works Competition)， The First Symphony (Chime Bells)， The Second Sympho-
ny-Dedicated to the Pioneers of Civilization (prize-winning work in the Second China National
Symphonic Works Competition)， Celebration Overture (prize-winning work in the China National
Black Dragon Cup for Orchestra Works Competition)， Violin Concerto-Beautiful is My Homeland,
Preludes Symphonic Poem “1997” (prize-winning work in the Chinese Collection of Music Works
for Celebration of Hong Kong Regress held by Ministry of Culture of the People’s Republic of
China)， Symphonic Concerto -For Qudi of China and Symphony Orchestra. His compositions
emphasize on exploring the own immanent expression of music on the base of tradition. Zhong is
skilled in various contemporary techniques and his works are full of power and grandeur.

The concert exclusively devoted to Zhong Xinming’s symphonic works was successfully per-
formed in Beijing Concert Hall in 1989. The concert was broadcast live in multi-languages to the
whole world. His Second Symphony-“Dedicated to the Pioneers of Civilization” received its first
overseas performance at a Hiroshima Symphony Orchestra in Japan， conducted by Yuan Fang in
1991. The Symphonic works were met with warm admiration.

Besides composition， as a very dynamic orchestral conductor， Zhong Xinming has been the
principle conductor of Wuhan Conservatory Orchestra for nearly 40 years. He has worked with nu-
merous domestic and international musicians. He also guest conducted Central Philharmonic Or-
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chestra， Shanghai Symphony Orchestra， Shanghai Film Orchestra and Wuhan Symphony Orches-
tra， etc. He was awarded the Artist Star Prize by Hubei Province in acknowledgment of his cre-
ative achievements in his music career. He also enjoys the special allowance from the State Coun-
cil of the People's Republic of China. He was awarded the Fourth Golden Chime Bell Prize for his
lifelong contribution to music in 2011.
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◆乐曲简介
小提琴协奏曲《乡情》（1986）

作品是中国唱片公司应海外华侨爱唱《洪湖水，浪打浪》的要求委约而作。

第一乐章 《抒情诗》
在短促、清亮的木管和弦乐背景上，独奏小提琴一开始便率直地唱出了动人的旋律。主

题素材选自广东民间音乐和宋代姜白石歌曲的调式，音乐以小提琴华丽、辉煌的独奏技巧和

抒情性笔调，表现了对家乡的深情眷恋。

第二乐章 《渔歌》
脍炙人口的《洪湖水，浪打浪》曲调的完整呈示，引人入胜，并逐渐在新的层次和不同的

侧面展现这一主题的抒情性。音乐恬静、优雅、甜美，描绘了家乡秀丽的湖光山色。

第三乐章 《山舞》
以极富特色的鄂西山区民间音调为旋律，音乐粗犷、奔放，具有浓郁的山乡气息，表现人

民丰富多彩的生活。
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Violin Concerto
Beautiful is My Homeland（1986）

This composition was commissioned by China Record Corporation in 1986. Because there are lots
of overseas Chinese people love to sing the theme of the Chinese opera “Honghu Lake，the swing
waves”. Mr. Zhong utilized this famous melody in this work.

I. Movement Lyric Poem
The solo violin sings out a lovely melody on the support of short and clean wood winds and strings

chords. The main material is selected from Cantonese folk songs and Jiang，baishi's melody. The violin
part is elegant and full of virtuosity. The music expresses a deep homeland sick.

II. Movement Fishing Song
The famous theme of Opera“Honghu Lake，the SwingWaves”appears in original in this move-

ment. The composer used it in varied ways to express the melody's lyrical feelings. The music is clam，
delicate and sweet. It shows us a beautiful water-color painting of mountain and lake in homeland.

III. Movement Mountain Dance
The composer selected some special folk songs from Western Hubei Province as the main musical

material to develop. The music is bold and full of folk flavors. It describes the brilliant life of mountain
people.

ā í

Ⅸ



乐队编制
The Cast of the Orchestra

中文 意文 缩写
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Ⅰ. 抒情诗
I. Movement Lyric Poem
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